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Profesor Pavel Šturma zvolen předsedou Komise 
OSN pro mezinárodní právo

Vedoucí naší Katedry mezinárodního práva byl 29. 
dubna 2019 na 71. zasedání Komise OSN pro meziná-
rodní právo zvolen předsedou Komise.

Jako člen komise působil profesor Šturma již od roku 
2012. Mezinárodnímu právu a práci pro instituce jako je 
Rada Evropy nebo Sekretariát OSN se však věnuje už od 
let devadesátých. I díky těmto zkušenostem se stal pro-
fesorem mezinárodního práva a působil také jako prodě-
kan Právnické fakulty. Komise OSN pro mezinárodní prá-
vo byla založena v roce 1947 za účelem podpory rozvoje 
a kodifikace mezinárodního práva. Tvoří ji 34 světových 
odborníků, kteří jsou voleni Valným shromážděním OSN. 

Komise se schází každoročně v Ženevě, kde její členové 
projednávají různá témata z oblasti mezinárodního prá-
va a napomáhají tak jeho kodifikaci a rozvoji. Komise 
připravila v minulosti řadu návrhů kodifikačních úmluv 
univerzální povahy, například v oblasti diplomatického 
či   smluvního práva.

Jaká byla Vaše cesta k mezinárodnímu právu?
Moje cesta k mezinárodnímu právu začala tady na fakul-
tě, když jsem byl studentem druhého ročníku. Začal jsem 
chodit do vědeckého semináře z mezinárodního práva 
k   prof. Čepelkovi a začal jsem se tím víc zabývat. Z účasti 
na semináři taky plynula povinnost psát různé soutěžní 
práce SVOČ. Zhruba tedy od roku 1982–1983 jsem se 
jako student začal mezinárodním právem zabývat.

Jak se v 80. letech na fakultě mezinárodní právo  
vyučovalo? Týkalo se jen socialistického bloku?
Tehdy se učilo mezinárodní právo obecné, tedy že je uni-
verzální pro všechny státy. Otázka tzv. socialistického 
mezinárodního práva se tehdy objevovala v teoretické 
diskusi a byly k tomu různé přístupy, ale v rámci výuky to 
nebylo to hlavní a podstatné. Obecné mezinárodní právo, 
které se vytvořilo po r. 1945, odlišné od toho dnešního   
až tolik nebylo. Rozdíly byly v přístupech k některým  
teoretickým otázkám a také některé oblasti (např. lidská 
práva, uprchlické právo, mezinárodní ekonomické právo) 
byly na okraji pozornosti. Hodně vždy záleželo na osobě 
vyučujícího, na jeho oblíbených tématech a přístupu. 
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Co obnáší pozice předsedy Komise OSN pro meziná-
rodní právo?
Předseda je jeden z třiceti čtyř členů Komise OSN pro 
mezinárodní právo. Nemá tedy víc práv než ti ostatní 
členové. Jeho úkolem je, stejně jako je úkolem ostatních, 
podílet se na práci komise, která se zabývá kodifika-
cí a   rozvojem mezinárodního práva. Vyjadřuje se tedy 
k  tématům, která se tam projednávají, k návrhům člán-
ků nebo těch dalších výsledných produktů, které by měly  
z  práce komise vzejít. 

Předseda má ale ještě některé úkoly navíc. Řídí přede-
vším všechna plenární zasedání, ale ne všechna práce 
se odehrává v rámci plenárního zasedání v dopoledních 
hodinách. Zasedá také redakční výbor, který dělá tu  
detailní práci na úpravách jednotlivých návrhů článků. 
Ten má ale předsedu redakčního výboru, jsou tam ještě 
dva místopředsedové a ti mají další úkoly. 

Předseda také plánuje program zasedání spolu s další-
mi členy předsednictva. Dále má předseda reprezenta-
tivní úlohu při některých událostech nebo významných 
návštěvách představitelů jiných právních orgánů. Vždy 
na   podzim musí předseda prezentovat před Valným 
shromážděním OSN zprávu komise za daný rok. Výsled-
ky jarního a   letního zasedání Komise v Ženevě se pak 
projednávají na přelomu října a listopadu v New Yorku. 
Předseda komise uvádí jednotlivé kapitoly, o kterých 
se   pak vede debata s jednotlivými zástupci států. 

Odkud jsou Vaši kolegové? A jak těžké je pro člově-
ka z České republiky dosáhnout takového profesního 
úspěchu?

Základem je stát se členem Komise pro mezinárodní 
právo. Komise má třicet čtyři členů z celého světa, kteří 
jsou voleni Valným shromážděním na pět let a zastoupe-
ní je   vždy i podle regionálního rozdělení. Je pět regio-
nálních skupin států v rámci OSN. Česká republika patří  
do skupiny východoevropských států a tato skupina má 
nyní v  Komisi čtyři místa. Ty jiné regionální skupiny mají 
počty o něco větší. 

Základem je tedy stát se členem komise, protože vzhle-
dem k počtu míst tam každý stát zastoupený v OSN svého 
občana mít nemůže. Členy nominují státy, i když v samot-
né Komisi už potom vystupují jako nezávislí experti. Člo-
věk se tedy musí stát odborníkem v oblasti mezinárodní-
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ho práva a být nominován svým státem. Pak záleží, zda 
dotyčný dosáhne potřebného počtu hlasů v rámci voleb. 
Samozřejmě bývá na dané místo víc kandidátů. Na kam-
pani kandidátů se podílí MZV a hlavně stálá mise státu při 
OSN v New Yorku, kde se volby odehrávají. A samozřejmě 
hodně snahy musí vyvinout samotný kandidát. 

Jaké otázky jsou nyní v mezinárodním právu 
nejpalčivější?
V mezinárodním právu je palčivých otázek celá spousta. 
Ale to není totéž, co může řešit Komise pro mezinárodní 
právo. Nemůžeme se začít bavit o tom, co nás zrovna na-
padne nebo co je právě nežhavější. Komise má svůj statut 
a schválený program. Je to pomocný orgán Valného shro-
máždění OSN a musí se řídit jasnými pravidly. Komise má 
vybraná schválená témata, která se hodí pro kodifikaci 
nebo rozvoj mezinárodního práva. Práce na jednotlivých 
tématech trvá několik let a není to tedy nutně zrovna 
téma, které je nejvíc diskutované v médiích nebo odbor-
nou veřejností. 

Na letošním zasedání se dokončil v závěrečném čtení ná-
vrh článků o prevenci a trestání zločinů proti lidskosti, 
což by v ideálním případě měl být podklad pro vypraco-
vání úmluvy k tomuto tématu. Kdy a jestli z toho bude 
ta   smlouva, to už záleží na rozhodnutí států na Valném 
shromáždění OSN. V prvním čtení se nyní například do-
končuje také návrh principů na ochranu životního pro-
středí v  souvislosti s válečnými konflikty. 

Jak se změnila výuka mezinárodního práva na Vaší 
katedře během let? Co zajímá studenty nejvíc?
Mezinárodní právo vždy zajímalo a zajímá určitou sku-
pinu studentů. Velká část studentů má představu, že se 
bude živit v oblasti občanského práva, trestního, finanč-
ního a pak je tahle menšinová část, kterou baví právo 
mezinárodní. Máme povinný kurz a zkoušku pro všechny 
studenty. To je dobře, protože dnes by měl každý právník 
znát základy mezinárodního práva. Ve své praxi se s tím 
může setkat každý, ať už se věnuje jakékoliv právní ob-
lasti. Ti, kteří mají hlubší zájem, si mohou vybrat z řady 
povinně volitelných předmětů. Někdo se zaměřuje na 
mezinárodní ochranu lidských práv, humanitární právo 
nebo mezinárodní trestní právo. Jiní se zajímají o mezi-
národní ekonomické právo, ochranu investic, arbitrážní 
spory a podobně. 
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A otázka na závěr, jak odpočíváte od všech náročných 
pracovních aktivit?
Snažím se číst i jinou literaturu než odbornou. I když se 
přiznám, že na to bylo víc času v mládí. Rád chodím do 
divadla nebo na koncerty. V zimě jezdím lyžovat do Alp 
nebo podnikám jiné výlety. Případně vyrazím s přáteli na 
degustaci dobrého vína. Snažím se udělat si vždy čas i na  
tyhle věci. Je to potřeba, protože někdy je úkolů opravdu 
hodně a musí se trochu vykompenzovat.

Studenti se můžou účastnit soutěží, studentské vědecké 
odborné činnosti či moot courtů. Původně bylo meziná-
rodní právo jediný obor, kde bylo možné dělat soutěže 
typu moot court. Mezinárodní soutěže v mezinárodním 
právu mají dlouhou tradici, která v devadesátých letech 
přišla i do České republiky. Později přibyly i moot cou-
rty z evropského práva a dnes se dělají i z práva vnitro-
státního. Studenti, které to baví, se tedy mohou uplatnit 
i  v  těchto soutěžích. 

Co na mezinárodním právu nejvíc baví Vás? 
Mě tenhle obor baví už od studentských dob. Líbí se mi, 
že to vždy bylo trochu jiné než vnitrostátní právo – ať už 
to bylo československé právo v osmdesátých letech nebo 
dnešní, které se potýká s neustálými změnami. Meziná-
rodní právo je z tohoto pohledu kupodivu stabilnější. 
Také se časem mění, ale mnohem pozvolněji a ke změně 
je vždy potřeba souhlasu minimálně dvou států. U obec-
ných pravidel pak všech, nebo velkého počtu států. 

Je to obor, kterému je potřeba se hodně věnovat. Člověk 
musí sledovat, co se děje, psát a diskutovat v zahraničí 
a samozřejmě také cestovat, účastnit se mezinárodních 
konferencí. To mě možná kdysi také k tomuto oboru na-
lákalo. Jsou to větší nároky, ale zároveň větší pestrost, 
která brání i po letech rutině a vyhoření. Mezinárodní 
právo nabízí řadu zajímavých možností a tím spíš, pokud 
se objeví výzva, jako je členství v Komisi OSN nebo jiném 
mezinárodním orgánu. 
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Ústavní soudci z Thajska navštívili PF UK

V poslední dubnový den na naši fakultu zavítala delega-
ce z ústavního soudu Thajského království. Tato vzácná 
a exotická návštěva, kterou organizovala Katedra ústav-
ního práva, nebyla jen formálním vyjádřením respektu 
k   bohaté historii naší právnické fakulty, ale měla i vě-
deckou ambici. 

Delegaci vedenou ústavními soudci Worawitem Kangsa-
sitiamem a Punyou Udchachonem přivítal děkan Jan 
Kuklík, „který představil fungování právnické fakulty 
Univerzita Karlovy a nastínil další možnosti studia práva 
v   České republice a seznámil hosty i s historií právního 
učení v Praze. 

Těžištěm setkání byla přednáška vedoucího Katedry 
ústavního práva, profesora Aleše Gerlocha, který podrob-
ně vyložil postavení Ústavního soudu v českém ústavním 
systému a zodpověděl i četné dotazy hostů. Ti sdíleli i své 
zkušenosti s konkrétními instituty. Setkání završilo krát-
ké exposé Ondřeje Preusse, který hosty seznámil s výbě-
rem nejvlivnějších rozhodnutí Ústavního soudu ČR, což 
debatu opět rozvířilo a došlo k oboustrannému poučení. 

Věříme, že se v budoucnu podaří kontakty v Thajsku vyu-
žít a blíže institucionalizovat. 
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Ve čtvrtek 6. června 2019 se ve Vlasteneckém sále Ka-
rolina konala na počest prof. Stanislavy Černé a  prof. 
Ireny Pelikánové konference Rekodifikace obchodní-
ho práva – pět let poté. 

Stejný název nese i dvousvazková monografie vydaná na 
oslavu životních jubileí obou profesorek.

Na konferenci, jejíž záštitu převzal předseda Ústavního 
soudu ČR JUDr. Pavel Rychetský, vystoupila řada před-
ních českých a slovenských komercialistů a civilistů. 
S celkem třinácti příspěvky vystoupili zástupci akade-
mické obce, soudcovského stavu i advokacie. Stejně jako 
jubilantky během své akademické kariéry se ani vystupu-
jící ve svých příspěvcích neomezili pouze na svět práva 
obchodních korporací. Na konferenci zazněly příspěvky 
z oblasti práva občanského, ústavního i právněhistoric-

kého. Předneseny a diskutovány byly otázky související 
s omezenou převoditelností akcií, rovností v soukromém 
právu, vadami právního jednání a mnohé další. 

Na počest jubilantek byla rovněž vydána dvousvazková 
kolektivní monografie, která byla oběma dámám v rámci 
slavnostního zahájení předána. První svazek je dediko-
ván profesorce Černé, svazek druhý profesorce Peliká-
nové. Přes toto rozdělení tvoří oba svazky nedílný celek.  
Zastřešujícím tématem kolektivní monografie je obchod-
ní právo s důrazem na jeho poslední vývoj po rekodifika-
ci soukromého práva. Na obou svazcích se podílelo a čest 
ikonám české komercialistiky vzdalo devadesát čtyři 
autorů. Ti si příspěvky rozdělili tak, aby byly pokryty 
všechny zkoumané aspekty obchodního práva – od his-
torických a teoretických základů až po otázky významné 
nejen pro obchodní právo, nýbrž i pro jiné právní obory. 

Na přípravě monografie i konfe-
rence se podíleli všichni členové 
Katedry obchodního práva Práv-
nické fakulty Univerzity Karlovy, 
kteří se věnují výuce obchodního 
práva.
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Slavnostní předání osvědčení absolventům  
Univerzity třetího věku v Karolinu 

V akademickém roce 2018/2019 byli účastníci Univerzity 
třetího věku velmi aktivní. Mimo běžnou výuku se zapo-
jili i do Noci fakulty se simulovaným soudním jednáním 
pod odborným vedením pedagogů a studentů.  

Celkem 37 účastníků splnilo podmínku pro udělení 
osvědčení o absolvování letošního ročníku Univerzity tře-
tího věku. Podmínkou bylo vypracování odborné úvahy  
na téma zadané katedrami fakulty, nebo zpracování 
schváleného samostatného tématu. Po odevzdání a po-
souzení závěrečných prací byla již otevřena cesta k slav-
nostnímu předání osvědčení.

Toto velmi příjemné setkání proběhlo 6. června 2019 
ve Velké aule Karolina. V Karolinu se naši úspěšní moh-
li setkat a vyměnit si zkušenosti s účastníky Univerzity 
třetího věku z Farmaceutické fakulty UK sídlící v Hradci 
Králové a z Fakulty tělovýchovy a sportu UK.

Velká aula Karolina se zaplnila účastníky, rodinnými pří-
slušníky a každou fakultu zastupovali také pedagogové, 
kteří Univerzity třetího věku organizují a přijali pozvání 
v talárech vytvořit promoční atmosféru slavnostního za-
končení letošního ročníku Univerzity třetího věku.

Naši pedagogové v talárech, doc. JUDr. Helena Práš-
ková, CSc. – proděkanka pro celoživotní vzdělávání,  

JUDr. Ingrid Galovcová, Ph.D. – garantka odborného 
zajištění výuky, JUDr. Lukáš Bohuslav, Ph.D. a JUDr.  
David Falada, Ph.D. zastupovali celou skupinu 22 vyuču-
jících, kteří se podíleli na úspěchu Univerzity třetího věku 
u  účastníků.

A že se o Univerzitě třetího věku šíří pozitivní informace 
dokládá to, že do nového ročníku 2019/2020 je přihláše-
no již 128 uchazečů. 
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I. ročník mezinárodní soukromoprávní  
doktorandské konference „Civilistické pábení:  

Právní jednání a procesní úkony“

Ve dnech 11. a 12. dubna 2019 se na Právnické fakultě 
Univerzity Karlovy uskutečnil I. ročník soukromopráv-
ní doktorandské konference pod názvem „Civilistic-
ké pábení: Právní jednání a procesní úkony“. 

Účelem konference iniciované Katedrou občanského prá-
va bylo setkání především interních doktorandů z oborů 
soukromého práva (občanského práva, včetně civilního 
procesu, práva obchodního, pracovního práva, meziná-
rodního právo soukromého a procesního), evropského 
práva, nefiskálního finančního práva, teorie práva, histo-
rických souvislostí těchto oborů a prezentace jejich vý-
zkumů. V rámci prvního dne konference přijali pozvání 
a  s úvodním slovem vystoupili prof. JUDr. Jan Dvořák, 
CSc. a doc. JUDr. Alena Macková, Ph.D., na něž navázali 
svými příspěvky doc. JUDr. Michaela Zuklínová-Hen-
drychová, CSc. (příspěvek s názvem „Právní jednání 
(třeba jinak?)“) a  JUDr. Miroslav Sedláček, Ph.D., LL.M. 
(příspěvek s názvem „Procesní podání v doktríně civil-
ního procesu“). 

Neoficiální částí konference byl společenský večer, jehož 
součástí byla návštěva koncertu Symfonického orchestru 
hlavního města Prahy FOK v Obecním domě. Přednášky 
druhého dne konference byly zaměřené na právní jed-

nání a procesní úkony. V každém příspěvku byl zřejmý 
individuální a odborně specifický přístup ke zpracování 
daného tématu. Konference byla zakončena vyhlášením 
ceny „Civilistický pábitel“, kterou si za svůj příspěvek 
s  názvem „Výklad chyby v žalobe prevzatej do rozsud-
ku súdu a prípustnosť jej opravy“ odnesl Mgr. Richard  
Macko, a završena navazujícím společným obědem.

Smyslem konference bylo skloubit prezentaci vědec-
ké práce s neformálním setkáním mladých začínajících 
právních vědců a vytvořit rovněž příležitosti pro navázá-
ní vzájemných budoucích profesních kontaktů.

Úspěšná konference, na které vystoupili nejen doktoran-
di všech právnických fakult u nás, ale která také přivítala 
některé významné osobnosti právní vědy, se uskuteč-
nila za podpory Právnické fakulty Univerzity Karlovy,  
zejména programu Progres Q03. Partnerem pořádané 
akce bylo vydavatelství a nakladatelství Wolters Kluwer 
ČR, a.s., prostřednictvím kterého budou výstupy z konfe-
rence publikovány.

ORGANIZÁTOŘI KONFERENCE
JUDr. Miroslav Sedláček, Ph.D., LL.M. 
Mgr. Bc. Tomáš Střeleček, LL.M.

Katedra občanského práva
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Beseda s vyučujícími klinického programu  
Northumbria University Law School

Dne 16. dubna 2019 byl na půdě naší fakulty představen 
pověstný klinický program Northumbria University 
Law School. 

Program byl našim učitelům a studentům prezentován 
tamními vyučujícími Rachel Dunn a Kayliegh Richard-
son v rámci besedy, kterou uspořádalo Centrum právních 
dovedností, a jeho vedoucí, JUDr. Mgr. Michal Urban, 
Ph.D., se ujal moderace celé události.

Northumbria Law School z anglického Newcastlu nabí-
zí studijní program postavený na velice propracovaném 
systému klinického právního vzdělávání, které zde má 
více jak dvacetiletou tradici. Ač je klinické právní vzdě-
lávání uplatňováno dnes již na velké většině britských 
právnických fakult, je to právě systém největší právnické 
fakulty severní Anglie, který se řadí k těm nejrozvinutěj-
ším a pevně zabudovaným do fakultního kurikula.

Kostru studijního programu tvoří právní kliniky, tj. vzdě-
lávací programy, ve kterých studenti získávají praktické 
zkušenosti. Důraz je tak kladen nejen na znalosti práva, 
ale zejména na právní dovednosti, jako jsou například 
právní psaní, vyhledávání právních informací, právní 
analýza, formulace právního názoru, právní argumentace 
či prezentační dovednosti. Northumbria Law School tak 
reaguje i na situaci, kdy ne všichni absolventi britských 

práv cílí na kariéru advokáta (solicitor či barrister). Práv-
ní dovednosti jim tak umožní široké uplatnění v řadě 
právnických, případně i neprávnických, profesí.

Od samého začátku studia jsou ve výuce uplatňovány 
interaktivní metody, jako je například výuková metoda 
problem-based learning, při níž se studenti učí právo 
prostřednictvím řešení různých úkolů, nikoliv pouze pa-
sivní účastí na přednáškách. Od druhého ročníku se  mo-
hou dále zapojit do aktivit v rámci modulu Street Law 
a  třetí ročník vyžaduje povinné absolvování právní klini-
ky zvané Student Law Office. V rámci právní kliniky Stu-
dent Law Office pracují studenti v menších týmech 10–15 
hodin týdně a značně samostatně řeší skutečné právní 
případy různých klientů, kteří se na právní kliniku obrá-
tí. Věnují se prakticky všem právním odvětvím a  jejich 
práce je kontrolována a  reflektována plnoúvazkovými 
supervisory. Pod záštitou Student Law Office běží i něko-
lik dalších projektů a  jsou pořádány různé akce, zejména 
k šíření osvěty v nejrůznějších problematikách, o nichž 
se lze více dozvědět ze souhrnné zprávy, kterou Student 
Law Office každý rok vydává (Student Law Office Annual 
Report).

Závěrem nutno shrnout, že beseda byla velice přínosná 
a  inspirativní, a to i s ohledem na skutečnost, že nově 
chystaná akreditace magisterského studijního programu 
PF UK posiluje právě výuku právních dovedností a odbor-
ných praxí studentů.
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Novinky z kateder a pracovišť PF UK

Ze zaslaných novinek i pozvánek vybíráme ty nejzá-
sadnější. Ostatní pozvánky a informace najdete prů-
běžně na fakultním webu.

Skvělý úspěch diplomantek PF UK v soutěži  
„Laboratoř EU“

Soutěž „Laboratoř EU“ o nejlepší diplomovou práci tý-
kající se evropských záležitostí pravidelně organizuje  
Zastoupení Evropské komise v Praze ve spolupráci s Cen-
trem evropských studií VŠE. 

V posledním kole soutěže vyhodnoceném porotou na  po-
čátku června 2019 se na prvních třech místech umístily 
absolventky PF UK, které v uplynulém akademickém roce 
obhájily své diplomové práce na Katedře evropského 
práva: 

Diplomové práce z PF UK nejen zcela obsadily „stupně ví-
tězů“, ale další se kvalifikovaly do finále soutěže a budou 
rovněž ve zkrácené podobě vydány Laboratoří EU tiskem.  

Jde o diplomové práce L. Růžka „Zpřístupnění důkazů 
v  rámci sporů o náhradu škody způsobené porušením 
soutěžního práva“, L. Pelcmana „Soutěžně právní aspek-
ty technické standardizace, užívání a ochrany práv du-
ševního vlastnictví“ a D. Krumlové „Vertikální omezení 
hospodářské soutěže v sektoru elektronického obchodu“ 
(vedoucí všech prací doc. V. Šmejkal). 

Vedle srdečných gratulací a uznání oceněným za úspěš-
nou reprezentaci fakulty je třeba zveřejnit i výzvu ke  stá-
vajícím diplomantům, kteří právě obhájili či obhajují prá-
ce na témata spojená s EU. 

V těchto dnech bylo vyhlášeno 14. kolo soutěže. 

Do soutěže může student/absolvent magisterského  
či navazujícího magisterského studijního programu/
oboru přihlásit svoji diplomovou práci v českém/slo-
venském/anglickém jazyce týkající se evropských zále-
žitostí, která řeší aktuální tematiku Evropské unie. Tato 
práce musí být obhájena způsobem obvyklým na 
dané univerzitě/vysoké škole, přičemž od obhajoby 
práce nesmí uplynout více než jeden rok. 

Přihlášky studenti mohou zasílat do 15. července 2019.
Vítěz si odnese 1000 EUR, druhý pak 700 EUR a autor 
třetí nejlepší práce získá 500 EUR.
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Přihlášku může podat sám autor diplomové práce, či jiná 
osoba (vedoucí práce, vedoucí studijního programu/obo-
ru, vedoucí katedry, proděkan fakulty apod.) po získání 
písemného souhlasu studenta (součást přihlášky). Povin-
nou součástí přihlášky je diplomová práce v on-line verzi. 

Více informací a přihlášku naleznete na webových strán-
kách Centra evropských studií VŠE: https://ces.vse.cz/
aktuality/laborator-eu-14-kolo-prihlasky-do-15-7/

Slavnostní prezentace nové knihy Ústavní kontinuita 
České republiky s československou tradicí

Ve čtvrtek 11. dubna se konala na půdě Právnické fakulty 
UK slavnostní prezentace knihy Ústavní kontinuita Čes-
ké republiky s československou tradicí, kterou vydalo 
plzeňské nakladatelství a vydavatelství Aleše Čeňka. 

Záštitu nad touto akcí převzal J. M. rektor Univerzity Kar-
lovy prof. Tomáš Zima. Na prezentaci promluvili: děkan 
Právnické fakulty UK prof. Jan Kuklík, hlavní editor pub-
likace prof. Aleš Gerloch, recenzent knihy prof. Miloš Ve-
čeřa a vydavatel dr. Aleš Čeněk. Akci moderovala dr. Ka-
tarzyna Žák Krzyžanková, spolueditorka knihy. Při této 
příležitosti poslali pozdravy autorům předseda Senátu 
Parlamentu ČR Jaroslav Kubera a předseda Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR Mgr. Radek Vondráček.

Do představované publikace bylo zařazeno 48 sta-
tí vzniklých na základě referátů, vystoupení a disku-

zí, které zazněly loni v květnu na mezinárodní vědecké 
konferenci uspořádané Právnickou fakultou UK k 100. 
výročí založení Československa. Jednotlivé příspěvky 
z různých úhlů pohledu přibližují míru kontinuity a di-
skontinuity České republiky s československou státností. 
Pozornost je věnována historickým souvislostem, nechy-
bí mezinárodní kontext, ale i samotné teoretické uchope-
ní problému kontinuity a diskontinuity ve vývoji práva, 
státu a společnosti. Stranou nezůstává ani analýza vývo-
jových fází České republiky a vybrané aktuální ústavně-
právní problémy.
Vědecká konference Právní jednání a odpovědnost práv-
nických osob po rekodifikaci českého soukromého práva

Právní jednání a  odpovědnost právnických osob po 
rekodifikaci českého soukromého práva 

Dne 24. května 2019 proběhla v prostorách Právnická 
fakulty UK vědecká konference Právní jednání a  odpo-
vědnost právnických osob po rekodifikaci českého 
soukromého práva, jejímž cílem bylo diskutovat myš-
lenky obsažené v monografii téhož názvu, kterou sepsal 
kolektiv autorů pod vedením doc. Karla Berana a kterou 
na podzim roku 2018 vydalo pražské nakladatelství Wol-
ters Kluwer. 

Konference byla uspořádána jako společný pro-
jekt všech tří hlavních PROGRESů řešených na Fa-
kultě (Q 02, Q 03 a Q 04), přičemž vlastní organizace  
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se ujali členové Katedry teorie práva a právních učení  
(doc. Beran, dr. Ondřejek a dr. Žák Krzyžanková).

Pro rokování ve všech sedmi sekcích byl zvolen zce-
la nový formát, kdy v úvodu vždy zazněl hlavní referát, 
ve  kterém významné osobnosti tuzemské právní vědy 
(prof. Karel Eliáš, doc. Helena Prášková, doc. Bohumil  
Havel, dr. Martin Hapla, dr. Robert Pelikán, dr. Petr Voj-
tek a   Mgr. Pavel Pražák) kriticky zhodnotily a reflekto-
valy teze obsažené v příslušných kapitolách předmět-
né monografie. Poté proběhla živá a podnětná diskuze 
přítomných účastníků a teprve na konec reagoval autor 
dané kapitoly, potažmo tedy i garant konkrétního panelu  
(doc. Beran, dr. Ondřejek, dr. Novotná Krtoušová,  
dr. Čech, doc. Elischer a dr. Hrádek, prof. Kühn a dr. 
Janeček).  

Konference se zúčastnilo více než 80 účastníků, mezi 
kterými byli zástupci ze všech právnických fakult ČR, 
nechyběli však ani účastníci ze Slovenska. O konferen-
ci projevili zájem nejen právní vědci z akademické sféry, 
ale také široká řada praktikujících právníků, zejména 
advokátů, zastoupeni byli i studenti doktorského studia 
prakticky ze všech fakult v ČR.
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